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Aixequenpolseguera
4Noves queixes veïnals per les obres del
Camp Nou, ara per la pedrera del Miniestadi

4Els veïns denuncien que es trituren runes durant 
12 hores diàries i que tota la zona s’omple de pols pàg 10
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José Antonio Ortega Nieto 
i l’Esplai l’Olivera Rodona 
reben la Medalla d’Honor
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Majoria política per 
tal que l’espectacle 
no repeteixi ubicació
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Barcelona se situa
com la capital europea
del cinema porno

PETIT COMERÇ pàg 14

Pròsper Puig celebra 
la bona campanya de
Nadal que viu el sector

HISTÒRIA pàg 3

Barraques i poble 
gitano: una ruta 
sobre els oblidats
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La ruta comença al Parc del Fò-
rum. Entre edificis moderns al-
çats amb una arquitectura rec-
tilínia, costa de creure que, no fa
tants anys, en aquest emplaça-
ment hi havia una altra mena de
construccions: les barraques del
Camp de la Bota.

La ruta és ben diferent de les
que es fan al centre de la ciutat
i que tenen per objectiu mostrar
les virtuts de Barcelona. Orga-
nitzada per EMIC Maridatges
Culturals i l’Institut Català d’An-
tropologia (ICA), en el marc de
la Setmana de l’Antropologia, es
titula La ciutat dels oblidats. La
condueix la historiadora Mont-
se Solé i vol mostrar la ciutat que
sovint no s’explica. En altres
paraules, visita els indrets on va
instal·lar-se sobretot la població
gitana, i que quedaven als mar-
ges de Barcelona.

Del Fòrum, on hi ha una
placa commemorant les barra-
ques del Camp de la Bota, fins al
barri de la Barceloneta, la ruta,
diuen des de l’organització, trac-
ta sobre els orígens dels que
han estat marginats. “Aquells
de qui neguem l’existència, els
que amaguem, els que no han
encaixat durant generacions, els
que van ser i són, encara, repu-
diats”, puntualitzen.

EL POBLE GITANO A CATALUNYA
Encara ara, a Catalunya, la po-
blació gitana viu racisme i ex-
clusió social. Tanmateix, aques-
ta situació es remunta a segles
enrere.

Les primeres documenta-
cions a la Península referides a
aquesta població originària de
l’Índia daten del segle XV. Tot i
que no es coneixen les causes ex-

actes que van fer que arribessin
a Catalunya, es dedueix que te-
nen a veure amb les fortes crisis,
com la pesta negra, que van im-
pactar Europa el segle XIV.

La població gitana, que des
del seu èxode del nord de l’Índia
havia adoptat el nomadisme
com a forma de vida, en un pri-
mer moment va ser molt admi-
rada per la seva vestimenta exò-
tica i perquè es dedicava a les
arts. No obstant això, a finals del
segle XV, la percepció envers la
població gitana va canviar amb
els Reis Catòlics.

El 1499 una llei obligava la
població gitana a deixar la vida
nòmada. A partir d’aleshores,
les lleis de la corona contra la
comunitat gitana van ser cons-
tants. El 1539, per exemple,
se’ls obligava a adoptar el se-
dentarisme sota amenaça d’anar
a galeres.

El 1749 es va produir la Gran

Batuda per exterminar el poble
gitano. Per ordre de Fernando
VI, el Marquès de la Ensenada
havia de capturar totes les per-
sones gitanes i separar els homes
de les dones perquè no pogues-
sin tenir descendència. Una dè-
cada i mitja després, el nou mo-
narca, Carlos III, va derogar
aquesta llei genocida.

De totes maneres, l’opressió
contra la comunitat romaní va
seguir malauradament fins avui
dia, amb la promulgació de
lleis per vigilar, controlar i mar-
car el poble gitano.

Totes aquestes persecucions
van fer que gran part de la po-
blació gitana s’instal·lés al sud
de la Península. De fet, allà
van trobar una millor acollida
i van connectar amb la població
sedentària que hi vivia. Aquest
fet és important, perquè amb
les migracions del segle XX
molts gitanos viatjarien cap a

Catalunya per instal·lar-se en
barris de barraques.

BARRIS DE BARRAQUES
L’estigma sobre la població gi-
tana s’ha mantingut durant els
anys. En aquest sentit, la mar-
ginació que va patir la població
que va migrar cap a la metrò-
poli els anys 20 –abans de l’ex-
posició universal– i els 50 –
amb els inicis del desarrollis-
mo– va ser doble en el cas del
poble romaní.

Molts gitanos es van instal·lar
en dos barris de barraques. El
primer va ser el Camp de la
Bota, que va arribar a tenir 800
barraques i més de 5.000 per-
sones vivint-hi, entre Barcelona
i Sant Adrià de Besòs. Per la seva
banda, el Somorrostro era un
barri de barraques que s’estenia
a la platja, entre els districtes de
Sant Martí i Ciutat Vella, a prop
de l’actual Hospital del Mar,

aleshores l’hospital d’infecciosos.
Aquí va néixer la ballarina de fla-
menc Carmen Amaya, que, tal
com recorda la ruta, té una font,
avui sense aigua per la sequera.
“És una font amagada que no re-
presenta gaire qui va ser
Amaya”, reconeix Solé.

BARRAQUISME VERTICAL
El 1970 desapareix el barri del
Camp de la Bota i el 1966, el del
Somorrostro. En el primer cas,
moltes de les famílies gitanes
que vivien en barraques serien
reallotjades en blocs d’edificis
de la Mina. En el segon cas, les
famílies serien reallotjades en
pisos de protecció oficial, en
barris de ciutats metropolitanes
com el Pomar de Badalona,
Cinco Rosas de Sant Boi o el
Gornal de l’Hospitalet. Aquelles
persones que van viure en bar-
raques han passat a viure en
barraques verticals.

La ruta dels oblidats
» Un recorregut amb la població gitana com a protagonista recorda la ciutat que sovint no s’explica 

» El Camp de la Bota i el Somorrostro van ser els dos grans barris de barraques de Barcelona

El barraquisme forma part de la memòria històrica de Barcelona. Fotos: Ignasi Marroyo/Arxiu Nacional de Catalunya i Línia Eixample

Albert Alexandre
BARCELONA

A fons
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Hi ha les Homilies
d'Organyà, la Crònica

de Ramon Muntaner,
els mots de March, Carner i d'altres
prínceps de la poesia, i ara cal afegir-
hi la carta d'Educació als papis de la
tribu. Cal que entri directament a
l'antologia de la literatura catalana.
Fem pinya.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

No, ETA no existe. La
única aportación de la

derecha estos últimos
años es la creación de relatos incen-
diarios con los que azuzar el agravio,
simplemente porque son incapaces
de asumir la realidad española de
2023. La política de la alucinación co-
lectiva.

@diasasaigonados

Una proposta interes-
sant. @fmarcalvaro

planteja que Barcelona
tingui un carrer dedicat a Jorge Sem-
prún. Hi estic d’acord, tot i que la figura
de Semprún –l’art de portar gavardina,
que va escriure Sergi Pàmies– ha estat
tan glossada que ha eclipsat altres
personatges de vàlua.

Donem suport a #La-
Marató3Cat per la salut

sexual i reproductiva!
Aquesta iniciativa ens dona una gran
oportunitat per informar, educar i in-
vestigar per avançar en la prevenció i
la cura d'un gran nombre de malalties,
moltes d'elles encara tabú. #LaMara-
tóQueDonaLlum.

@AnnaSimo@EnricJuliana@BernatDedeu

La lupa

per Oriol López, vicesecretari general de Coordinació Interna d’Esquerra Republicana

Les receptes de l’extrema dreta i el món local

L’auge de l’extrema dreta a nivell mundialja no és cap notícia. Els darrers anys
hem viscut els governs de Donald Trump
als Estats Units i de Jair Bolsonaro al Bra-

sil, com a màxims exponents, entre molts d’altres. I
fa només unes setmanes hem vist com un personat-
ge com Javier Milei, amb una serra elèctrica a les mans
i amb la promesa de desballestar completament
qualsevol estructura dels serveis públics, ha accedit
a la presidència de l’Argentina. Però aquests nous mo-
dels autoritaris de caire feixista, lluny del que acos-
tumem a imaginar, no són patrimoni d’altres conti-
nents. Al contrari, els tenim ben a prop. A Europa, pa-
ïsos com Hongria, Polònia, Itàlia o Finlàndia han ex-
perimentat els darrers anys el que suposa un govern
d’extrema dreta. Pel que fa a l’estat espanyol, ja hi ha
diversos territoris i grans ciutats governats per Vox
de la mà d’un PP que, com tothom sap, és hereu di-
recte del franquisme: només cal fer una breu repas-
sada a la llista dels seus fundadors.

Malauradament, Catalunya no és cap excepció pel
que fa a aquest suport creixent a projectes d’extrema
dreta. A la irrupció de Vox a la política catalana, tant
en l’àmbit nacional com en el local, cal afegir-hi tam-

bé l’aparició de subjectes polítics que defensen pro-
postes identitàries, populistes i d’extrema dreta que en-
arboren una senyera. El cas més paradigmàtic és el d’A-
liança Catalana, amb epicentre a Ripoll i una forta pre-
sència a les xarxes, reproduint el mateix patró que els
projectes feixistes que han anat guanyant espais arreu
del món: un lideratge autoritari i incontestable, receptes
fàcils, demagògiques i identitàries per a problemes
complexos, gust per les fake news i rumors sense fo-
nament que alimenten conflictes socials, i un exèrcit
virtual escampant odi racial a tort i a dret.

La proliferació d’aquest tipus de discursos té in-
cidència també en el posicionament dels altres par-
tits polítics, especialment d’aquells que ideològicament
estan més propers en l’eix social. Si Vox ha arrosse-
gat el PP cap a posicions més extremes perquè com-
peteixen per una part important del mateix electorat,
un fenomen similar comença a ocórrer darrerament
amb Aliança Catalana i Junts, especialment en l’àm-
bit local, a l’espera que a nivell nacional acabi d’aflo-
rar o no un quart espai independentista de caire iden-
titari. Com a principals exemples podríem parlar, d’u-
na banda, de la manca de capacitat del grup de Junts
a Ripoll de marcar distància amb fermesa respecte a

Aliança Catalana, després de patir el sorpasso a
mans de Sílvia Orriols en les darreres eleccions mu-
nicipals, i, de l’altra, de la petició de les alcaldies post-
convergents del Maresme, que fa uns dies demana-
ven “l’expulsió de migrants multireincidents”.

El perill és enorme. Comprar el marc mental i el
relat de l’extrema dreta, refermant el discurs dema-
gògic i populista, no és el camí per abordar el tema de
la seguretat ni cap altre. Vincular la multireincidèn-
cia amb la procedència, intentant assignar la delin-
qüència a un col·lectiu determinat, és caure en el pa-
rany del feixisme i fer caldo gros amb un tema amb
el qual cal ser responsable. És evident que la segure-
tat s’ha d’abordar. És un tema que no hem de defu-
gir. Fem un flac favor a la nostra societat si deixem que
els únics que parlin de seguretat siguin els partits d’ex-
trema dreta, s’amaguin rere el símbol nacional que si-
gui. Però s’ha de treballar des de la responsabilitat i
els valors democràtics. Des d’Esquerra Republicana
així ho continuarem fent, des del Govern de la Ge-
neralitat fins al municipi més petit. Volem municipis
segurs i alhora cohesionats socialment. Perquè els va-
lors republicans determinen i guien la nostra acció po-
lítica, també a nivell local.
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Centres cívics: la porta d’accés 
a la cultura als barris1

2
Cultura de barri: quan el que no s’explica
(sembla que) no existeix

Obres al Camp Nou: quan les presses 
poden provocar irregularitats

L’Esplai L’Olivera Rodona i José Antonio 
Ortega Nieto, Medalles d’Honor 2023

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5

Conversa sobre centres cívics a Barcelona:
dimarts 12 de desembre a l’Espai Línia

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

La clau

Ens agradi o no, Nadal,
avui dia, és sinònim de
compres, i comprar és si-

nònim de desplaçar-se. Veient
les notícies de les darreres set-
manes, constatem que no hi ha
tradició a Barcelona tan arre-
lada com la Fira de Santa Llú-
cia, la Fira de Reis i els col·lap-
ses monumentals de trànsit al
centre de la ciutat. Aparca-
ments amb el cartell de com-
plet, panells informatius indi-
cant-nos un trànsit “molt dens”
o andanes de metro i Rodalies
a rebentar ens demostren any
rere any que aquest tradicional
drama nadalenc persisteix sen-
se que ningú sembli posar fil a
l’agulla.

Amb això hi haurà qui jus-
tificarà que, per a les compres
nadalenques, no hi ha alterna-
tiva al vehicle privat, entes-
tant-se a fer-nos creure que cal
fer lloc al màxim nombre de
cotxes possible al centre de
Barcelona. Sabem des de fa dè-
cades que l’objectiu no ha de ser
desplaçar més cotxes, sinó des-
plaçar més persones. No obli-
dem que moure un vehicle de
més d’una tona i mitja per
transportar menys de dues per-
sones per trajecte de mitjana és
un disbarat, es miri com es
miri. Tot i això, la realitat sem-
pre és tossuda, i certament,
per a un petit percentatge de la
població el cotxe és indispen-
sable per a les compres de Na-
dal, sigui per problemes d’ac-
cessibilitat o per manca d’al-
ternatives de transport.

Aleshores, com evitem els
col·lapses de trànsit tot garan-

tint l’accés al centre a qui no
té més remei que fer-ho en
cotxe? La resposta és senzilla,
però alhora complexa: evi-
tant que qui realment pugui
accedir-hi en transport públic,
a peu o en bicicleta ho faci en
cotxe. Per tant, arribats en
aquest punt, caldria plantejar-
nos quines mesures han dut a
terme les administracions
competents, i molt especial-
ment l’Ajuntament de Barce-
lona, davant aquest problema
recurrent.

En primer lloc, si bé teò-
ricament hi ha un reforç de les
freqüències de metro i de bus
els caps de setmana previs a
Nadal, aquests no són ni de
bon tros els necessaris. És
evident que si la gent s’a-
muntega en andanes i para-
des, les freqüències del servei
no són les desitjades. Tampoc
oblidem que Rodalies no mo-
difica en cap cas els seus ho-
raris de caps de setmana per
adaptar-los a la demanda del
període nadalenc. Un altre
element de caràcter més es-
tructural és el perllongament
de les andanes de l’estació
de Rodalies d’Arc de Triomf o
la reforma de l’estació de Ro-
dalies de Plaça Catalunya.
Allargar les andanes d’Arc de
Triomf augmentaria al voltant
d’un 30% la capacitat de la lí-
nia R1, permetent la circula-

ció de trens més llargs entre
el Maresme i Barcelona, tam-
bé en període nadalenc. D’al-
tra banda, la reforma de Pla-
ça Catalunya milloraria la
distribució de passatgers a
l’andana, evitant la constant
saturació de l’estació. Si bé les
dues obres planen des de fa
dècades, només la primera
està en marxa, i en el cas de la
segona tot just s’està redac-
tant el projecte.

Finalment, també s’ha
plantejat a correcuita la pos-
sibilitat de tancar el centre de
la ciutat als cotxes en cas de
saturació. Aquesta mesura,
més que evitar el col·lapse, el
desplaçaria a les zones peri-
fèriques del centre de Barce-
lona (principalment l’Eixam-
ple) i acabarien pagant justos
per pecadors.

La gestió del trànsit i, en
resum, de la mobilitat, és
complexa. Tanmateix, el pro-
blema de saturació a la ciutat
durant els caps de setmana
previs a Nadal és una realitat
ja habitual. Sobta que un
problema que fa anys que
persisteix no hagi estat abor-
dat de manera seriosa per les
administracions competents,
en concret per l’Ajuntament.
En definitiva, tot i la com-
plexitat, el que no es pot fer
és improvisar les polítiques
de mobilitat.

Bon Nadal i feliç trànsit
per Max Zañartu, expert en mobilitat

A les xarxes

@DoctorCardona: El Vaticà accepta la be-
nedicció de parelles homosexuals i divor-
ciats tornats a casar. Avui molts catòlics ul-
tres aterraran de sobte al segle XXI!

@FelipeCamposlh: Aquesta és una jor-
nada de solidaritat i concòrdia. Junts cons-
truïm un futur més saludable per a tot-
hom. #MaratoTV3.

#Solidaris

@JosepMaCalaFont: Una delegació com-
pletament polititzada pel PP, Cs i Vox per
donar fals testimoni de l'escola catalana i
la immersió lingüística.

#ImmersióSotaLaLupa #CanviHistòric

Els semàfors

El nou capítol polèmic de les
obres del Camp Nou té com a
protagonista la pedrera dels

terrenys del Miniestadi, que ja es
va enderrocar, i que ara tritura
runa 12 hores al dia per obtenir
material. Els veïns es queixen per

la gran quantitat de pols.
pàgina 10F.C. Barcelona

Jaume Collboni va fer entrega el
30 de novembre de les Medalles
d’Honor 2023. Una d’elles va ser
per a l’Esplai l’Olivera Rodona,
pels seus 50 anys i per la seva
tasca educant en el lleure
infants i joves, formant en
l’esperit crític i el respecte.

pàgina 10Olivera Rodona

Durant el mateix acte, la segona
Medalla d’Honor del districte va
ser per a José Antonio Ortega

Nieto, que la va rebre en
reconeixement dels més de 50
anys de compromís solidari 

i la participació en
el moviment veïnal.

pàgina 10José Antonio Ortega
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NLes millors
perles

Bad Gyal ha hagut de parar els peus a Rauw Alejandro en un
concert a Puerto Rico. L’ex de Rosalía va dir que volia fer

perreo amb ella, però l’artista catalana va dir-li que havia vingut
a cantar. El portorriqueny no té traça amb les catalanes.

Cavall de Troia. Aquest és el nom en clau que Joan Carles I
va dedicar a Letícia, l’actual reina, quan Felip li va

presentar. L’emèrit temia que l’aleshores periodista garlés
dels secrets familiars. I la llebre va saltar per un altre lloc.

Pedro Sánchez eixampla la seva llegenda després que
precisament un gos comencés a bordar al Parlament

Europeu en acabar la seva intervenció. Tot i que ho sembli, el
gos no era un seguidor de Sánchez, sinó un de pigall.

Dues noies sevillanes graven un TikTok ballant una
nadala i un vehicle policial s’atura al costat amb les

sirenes posades. Que abaixin la música? Què va! Que
volien unir-se al sarau i aportar llum i so a l’espectacle.

LA FOTOACN

Mirada pròpia

El 23 de febrer del 2022 s’aprovava al Par-
lament de Catalunya la nova Llei antides-
nonaments, amb la qual s’aconseguiria sig-
nar milers de lloguers socials arreu de Ca-

talunya. El camí per arribar-hi no va ser fàcil, però
una vegada més el Grup Promotor de la Llei
24/2015 va demostrar que organitzant-nos, unint
forces i pressionant des del carrer som capaces de
fer possible l’impossible.

Com bé sabeu, el que es va
aconseguir recuperar és l’obli-
gació de fer l’oferiment de llo-
guers socials a famílies vulnera-
bles en diferents casuístiques. En
primer lloc, en les renovacions
dels lloguers socials dels grans te-
nidors quan arriben a la seva fi:
milers de persones amb lloguers
socials signats el 2015 evitaran el
seu desnonament amb aquesta
mesura imprescindible per fre-
nar una nova onada de desno-
naments. En segon lloc, en els
lloguers de llars vulnerables quan
s’acaben els contractes de llogu-
er: per evitar els desnonaments
invisibles de famílies en exclusió
residencial, que s’han quedat a
l’habitatge després de l’extinció
del seu contracte de lloguer amb
un gran tenidor. Finalment, en
les llars vulnerables sense títol:
imprescindible per a les famílies
que, per falta d’alternatives, han
hagut d’ocupar pisos de bancs o
voltors i que hi estiguin vivint des
d’abans de l’1 de juny del 2021,
o perquè després d’una execució
hipotecària o demanda de des-
nonament d’hipoteca han quedat
sense títol al mateix pis, causa de milers de desno-
naments anuals.

L’oferiment de fer lloguers socials en casos d’im-
pagament d’hipoteca o de lloguer és vigent des del
2018 i se suma a les eines per evitar desnonaments.

Més d’un any després, i amb una ofensiva al car-
rer, veiem com molts nous actors com Divarian, Cer-
berus, La Caixa, Promontoria, Coral Homes i fons de

l’òrbita d’Anticipa/Blackstone s’escuden en paranys
per no complir la llei. A més, veiem com la Genera-
litat no ha estat a l’altura d’esprémer la llei i sancio-
nar de manera exemplar, ni tampoc és àgil per bui-
dar la llista de la mesa d’emergència i signar milers
de lloguers socials.

Un altre cop, la ciutadania organitzada ha sigut la
que ha pressionat i esgarrapat més lloguers socials.

Avui dia, podem dir que hem evitat que 5.000 famí-
lies de Catalunya perdin casa seva des del 2015 grà-
cies a la signatura de lloguers socials, però en volem
més. No podem deixar de pensar en les 8.574 perso-
nes que van ser desnonades el 2022 i en les que te-
nen els seus desnonaments paralitzats per la mora-
tòria estatal de desnonaments i que a partir del 31 de
desembre es poden reactivar.

Per parar els peus als grans tenidors que es pen-
sen que poden fer el que vulguin a Catalunya hem
fet pública una nova ofensiva judicial contra els fons
voltors que incompleixen la Llei antidesnonaments
catalana i no ofereixen lloguers socials a les famí-
lies vulnerables abans d’intentar desnonar-les.
Aquesta estratègia neix fruit de la col·laboració del
moviment per l’habitatge i les advocades que van ob-

tenir una primera sentència
condemnatòria contra un gran
tenidor que no va oferir llogu-
er social a una família quan li
pertocava per llei.

Fins ara eren els grans te-
nidors que ens demandaven
amb desnonaments; ara som
nosaltres que els portarem a
judici. Després de la sentència
pionera de Badalona, vam tre-
ballar en aquest nou front de li-
tigi estratègic i vam publicar
dues noves guies, una per a
afectades i l’altra per a advo-
cades, que expliquen què és i
com interposar la demanda
declarativa del dret a recla-
mar el lloguer social. Amb
aquesta nova demanda, som
nosaltres qui plantegem als
jutjats –en la majoria dels ca-
sos a través d’advocats/des
d’ofici– que se’ns reconegui
el dret a obtenir el lloguer so-
cial i s’obligui el propietari a
fer-ho.

Ja s’han interposat 16 de-
mandes a diferents grans teni-
dors. Això és només el principi.
L’objectiu és clar: evitar que
cap família vulnerable es quedi

al carrer i sense lloguer social tal com marca la Llei
antidesnonaments.

Comença una nova ofensiva contra els que volen
saltar-se la llei. Animem tot el moviment de l’habi-
tatge i les persones amenaçades per la cobdícia dels
poderosos a defensar-se també als jutjats. I recordem
que poden acostar-se a qualsevol de les nostres as-
semblees de la PAH repartides per tot el territori.

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Portar a judici els grans tenidors
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@jesusmarana: Sin complejos: una fun-
dación del Opus Dei lanza el vídeo oficial
de felicitación navideña del Gobierno
de Ayuso.

@bibiloni: Ni el Nadal, ni els Nadals, ni
Nit Bona, ni Nit Vella, ni els raïms, ni felici-
tats, ni el Pare (o Papa) Noel ni els Reis
Mags. Els hispanismes de Nadal.

@angelvinashist: En el franquismo los
señores del ladrillo en Benidorm no te-
nían estos problemas. De aquí su volun-
tad de regresión a tiempos más felices.

Flaixos

La clau

Fa poc han detingut a Barcelona un lladre rein-
cident per un robatori amb violència. El perla
–la identitat del qual mantindrem en l’anoni-
mat per no cometre el greuge de desvelar amb

el nom la seva nacionalitat marroquina– tenia dues or-
dres de cerca i captura, sis antecedents penals i vint-i-
nou detencions, dues d’elles per robatoris amb violèn-
cia i intimidació.

Aparentment, aquesta notícia té poca rellevància, per-
què de lladres que entren i surten de comissaria acu-
mulant un historial delictiu més llarg que el del Vaqui-
lla n’hi ha molts, però és que aquest, a sobre, es va per-
metre el luxe de fatxendar amb la víctima: mentre tenia
el pobre turista agafat per l’esquena per robar-li el re-
llotge de 3.000 euros (d’acord, potser no era tan “pobre”,
el turista), li va xiuxiuejar a l’oïda, tot rient: “Welcome
to Barcelona”.

La frase fanfarrona no només denota la impunitat amb
la qual actuen aquests individus, sinó que enllaça amb una
nova tendència de robatoris on els delinqüents cada cop
són més violents i més prepotents. Un exemple clar d’ai-
xò succeeix sovint al metro quan un viatger –habitualment
un ciutadà ja acostumat a identificar la fauna de mans llar-
gues– adverteix una potencial víctima que estan a punt
de robar-li i llavors el carterista, en sentir-se enxampat,
en lloc d’avergonyir-se’n i sortir disparat, s’encara amb el
delator reptant-lo enfurismat, ofès com si el veritable crim
fos que no el deixen fer la seva feina tranquil.

Ja és prou angoixant anar per la ciutat, sobretot pel
centre, pensant que en el moment més imprevist et ro-
baran la cartera o t’estiraran el collaret com per, a so-
bre, haver de témer per la teva integritat física per cul-
pa de personatges passats de voltes que semblen sortits
de La taronja mecànica o, en el cas relatat al principi,
d’un crossover entre El silenci dels anyells i L’home que
xiuxiuejava als cavalls.

El pitjor d’una afanada no és que se t’emportin els teus
diners o unes joies amb valor sentimental. El que fa més
mal és que també et roben una part de la teva dignitat.
Et sents enganyat i humiliat, i l’amor propi és molt més
difícil de recuperar que el DNI llençat a la paperera.

Segons les dades del darrer balanç publicat pel Mi-
nisteri de l’Interior, Barcelona és el municipi de l’àrea
metropolitana on la criminalitat ha crescut més durant
el primer semestre del 2023. Hi ha hagut uns 90.000
delictes de gener a juny, el que representa un increment

del 15% de la criminalitat a la ciutat, lleugerament per
sobre, en el deshonrós rànquing delictiu, de l’Hospita-
let de Llobregat (13%) i del Prat de Llobregat (14%).

Ara bé, el que no està tan repartit és el protagonis-
me dels furts: en aquest primer semestre de l’any s’han
detingut 262 multireincidents un total de 1.620 vegades,
als quals se’ls han imputat més de 4.000 robatoris, se-
gons es desprèn del Pla Tremall de la Junta Local de Se-
guretat de Barcelona. D’aquests multireincidents, el podi
dels més actius recau sobre cinc pispes que han estat de-
tinguts 112 vegades en la primera meitat de l’any, acu-
mulant entre tots 203 antecedents.

Si estiguéssim al Far West, veuríem els empleats de
Marc Martí enganxant per tota la ciutat cartells de “Wan-
ted” amb les cares d’aquests personatges. Els retrats pot-
ser no atraurien els caça-recompenses –perquè ningú
donaria un cèntim per uns buscats que estan molt ben
localitzats–, però ajudarien la gent a reconèixer els de-
linqüents abans del furt i no quan has de perdre el temps
identificant-los a comissaria perquè ja t’han fotut.

Actualment, com que no tenim xerifs ni justiciers
de forca exprés, hem de conviure amb aquesta gent que
se’ns pixa a la cara, a l’espera que els jutges deixin de
distreure’s jugant a fer política i dictin sentències fer-
mes que ens permetrien confiar una mica més en l’e-
ficàcia del sistema judicial.

Mentrestant, sortim al carrer amb por. Ja no hem de
patir pels criteris arbitraris a l’hora de rebre una pallis-
sa per part dels skinheads, com passava els anys 80, ni
per trobar-nos enmig d’una de les baralles amb nava-
lles entre els Ñetas i els Latin Kings de fa vint anys. Ara
l’angoixa ens la provoquen aquests brètols que venen
amb el pack complet de lladre / violent / provocador /
me la sua tot. I, per si fos poc, també hem de pregar per
no trobar-nos de nassos amb una lluita entre narcotra-
ficants a cop de matxet al mig del carrer, al pur estil de
Ciudad Juárez.

Com si no tinguéssim ja prou crispació amb el preu de
l’oli d’oliva i les manifestacions dels fatxes contra l’amnistia.
Seran fills de fruita!, com diria la Isabel Díaz Ayuso. Per
cert, posats a ser conspiranoics, a veure si resultarà que
l’atracador que murmura “Welcome to Barcelona” treballa
en realitat per a Turisme de Madrid. Més que res perquè
diuen que ara que ja no hi ha d’alcaldessa l’Ada Colau, Bar-
celona deixarà de ser tan permissiva i tindrem una ciu-
tat sense manters, ni okupes ni escurabosses.

El pitjor d’una afanada 
no és que se t’emportin 

els teus diners 
o unes joies amb 
valor sentimental. 
El que fa més mal 

és que també et roben 
una part de la teva

dignitat. 
Et sents enganyat 

i humiliat, i l’amor propi 
és molt més difícil de
recuperar que el DNI
llençat a la paperera

“

“
per Víctor Porres

El lladre que xiuxiuejava als turistes
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NADAL4El conflicte amb el Na-
tura Encesa no s’atura. Els veïns
s’oposen a què l’espectacle lu-
mínic en espais a l’aire lliure per
ressaltar la vegetació ho faci als
jardins de Torre Girona, a Pe-
dralbes. De fet, es van manifes-
tar a les portes del parc el dia de
la inauguració del festival.

Ara, en el consell plenari de
les Corts del passat 11 de de-
sembre, es va aprovar la pro-
posta de Barcelona en Comú,
amb els vots a favor de Trias per
Barcelona i ERC, l’abstenció del
PSC i del PP i el vot en contra de
Vox, que aquests jardins no tor-
nin a ser la seu del Natura En-
cesa. A més, la moció dels co-
muns demanava a l’Ajuntament
que busqui alternatives per a les
pròximes edicions.

D’altra banda, la fiscalia de
Medi Ambient té sobre la tau-
la la denúncia que va presentar
l’Associació de Veïns de la Zona
Universitària contra el festival

després que el Jutjat d’Ins-
trucció número 17 de Barcelo-
na decidís que se n’ha d’encar-
regar aquest òrgan especialitzat.
Així, la fiscalia ha de decidir si
atura o no l’espectacle, que ja va
començar el passat 20 de no-
vembre, tal com demanava l’en-
titat veïnal.

L’Associació de Veïns de la
Zona Universitària, la impulso-
ra de la denúncia i l’entitat al
capdavant de les protestes, con-
tinua demanant que s’aturi l’es-
pectacle per protegir la vegeta-
ció i la fauna dels jardins. De fet,
han denunciat que dilluns es va
trobar un altre animal mort.

Un dels muntatges als jardins de Torre Girona. Foto: Eli Don/ACN

Majoria política perquè el
Natura Encesa no repeteixi lloc
» Els veïns estan en contra que se celebri als jardins Torre Girona
» La justícia està deliberant si cancel·la o no l’edició d’enguany

Les Medalles d’Honor de les
Corts ja tenen propietaris

RECONEIXEMENT4L’alcalde,
Jaume Collboni, va fer entrega
de les Medalles d’Honor del
2023 el passat 30 de novembre
en un acte celebrat al Saló de
Cent de l’Ajuntament. El guardó
reconeix persones i entitats que
amb la pràctica professional o
social han contribuït a desenvo-
lupar la consciència ciutadana i
les virtuts dels valors cívics.

Les dues medalles que l’A-
juntament dona als districtes, en
el cas de les Corts, han estat per

a l’Esplai L’Olivera Rodona i
José Antonio Ortega Nieto. L’Es-
plai L’Olivera Rodona l’ha rebut
en el seu 50è aniversari i per la
tasca educant en el lleure a in-
fants i joves, formant en l’espe-
rit crític, la responsabilitat i el
respecte. I José Antonio Ortega
Nieto l’ha rebut en reconeixe-
ment dels més de 50 anys de
compromís solidari, participació
activa dins el moviment veïnal i
d’activitat comunitària al dis-
tricte de les Corts.

OBRES4Les obres del Camp Nou
obren cada setmana un nou ca-
pítol, tant de queixes com d’a-
venços urbanístics. Ara, els veïns
de la zona es queixen que el Bar-
ça utilitza una pedrera als terrenys
del Miniestadi i que tritura runa 12
hores al dia per obtenir material.

Tal com va avançar betevé, la
pedrera provoca una quantitat
de pols i soroll constant que
està causant moltes molèsties als
veïns i els passants.

El president de l’Associació

de Veïns de Sant Ramon, Andrés
Quílez, ha explicat a Línia Les
Corts que la pols que provoca la
pedrera arriba fins a la travessera
de les Corts. “No s’hauria d’ha-
ver muntat al mig d’una ciutat”,
lamenta sobre la pedrera del
Miniestadi. En aquest sentit,
Quílez insisteix a dir que els
agradaria veure “quina llicència
tenen” per poder utilitzar-la.

El representant veïnal afegeix
que es podrien haver buscat al-
ternatives per “minimitzar la

pols i els seus efectes”, però que
en cap cas s’ha fet. L’Ajunta-
ment, per la seva banda, ha co-
mençat a estudiar quines me-
sures pot prendre, tot i que cal-
drà veure si ha de ser la Gene-
ralitat qui analitzi el cas.

Amb tot, Quílez acaba aler-
tant que el Barça ha demanat la
llicència per treballar en dis-
sabtes i diumenges i que aquest
passat dissabte ja ho van fer.
“Que ens deixin descansar els di-
umenges, com a mínim”, diu.

L’Esplai l’Olivera Rodona recull la Medalla d’Honor. Foto: Ajuntament

La nova ‘pedrera’ del Barça

La pedrera del Miniestadi, nova polèmica de les obres del Barça. Foto cedida

Urbanisme | El carrer d’Europa es pacificarà
L’Ajuntament ha aprovat el projecte de reurbanització del carrer d’Europa,
entre els carrers del Doctor Ibáñez i Gandesa, i que contempla la pacificació

d’aquest tram per transformar-lo en un nou espai per a vianants.
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4L’època més màgica de l’any ar-
riba a les Corts acompanyada de car-
rers i places il·luminats i multitud d’in-
fants plens d’entusiasme.  

El districte celebra les festes na-
dalenques amb una vuitantena
d'activitats, on no faltaran els tions,
els pessebres, la música, les bústies
reials, fires de comerç, espectacles i
tallers nadalencs i la tradicional ca-
valcada de Reis. Activitats que es re-
partiran pels carrers, places i equi-
paments de Pedralbes, les Corts i La
Maternitat i Sant Ramon. Tothom
podrà gaudir aquestes dates úni-
ques sense marxar del districte. Po-
deu consultar el programa al web
ajuntament.barcelona.cat/lescorts.

ENCESA DE LLUMS
Com cada any, l’encesa de llums
és un dels dies esperats amb més
il·lusió, ja que omple de vida els
carrers i, alhora, és el preàmbul
per donar la benvinguda a Nadal.
El passat 23 de novembre, les
Corts va inaugurar la il·luminació
a la plaça Comas en un acte en
què la música, els espectacles i els
tallers van acompanyar una jor-
nada molt especial. L’esdeveni-
ment va comptar amb la partici-
pació dels eixos i associacions
de comerç del districte.

PESSEBRES I TIONS
Nadal s’ha convertit en una cele-
bració plena de tradicions com
són els pessebres i els tions, sense
les quals la festivitat perdria encant.
Per això, des del passat 27 de no-
vembre i fins al 5 de gener, el Mer-
cat de les Corts acull un pessebre
tradicional que dona vida a l'esperit
nadalenc. D’altra banda, l'Església
de Sant Ramon Nonat continua
amb el seu pessebre especial que
captiva per ser gegant i que es pot
visitar fins al 2 de febrer. No pot fal-
tar a la cita el tradicional pessebre
del Monestir de Pedralbes (cal
consultar horaris i preu al web del
Monestir). Pel que fa als tions, n’hi
ha que ja han cagat regals, però
d’altres encara estan menjant de
valent per a fer-ho. Si en voleu veu-
re algun, en trobareu a la plaça de
les Ceràmiques Vicens demà entre
les 17 i 20 h, o bé, al Mercat de les
Corts els dies 23 i 24 de desembre
entre les 10.30 i 13.30 h.

Si voleu conèixer el Pare Noel
o deixar els desitjos a les bústies re-
ials, consulteu a la programació on
els trobareu.

MÚSICA I TEATRE
La diversitat musical inunda les
Corts amb concerts i espectacles
adaptats a tots els gustos. Els con-
certs nadalencs ofereixen des del
tango tradicional argentí fusionat
amb música clàssica fins a les na-

dales més tradicionals, passant
pel cant coral, i els diferents con-
certs que ofereix el cicle Sons de
ciutat. A més, com cada any, el Con-
cert d’Any Nou tancarà la progra-
mació el 7 de gener a les 18.30 h,
amb l’Orfeó de les Corts i cantaires
de Quòrum, a l’auditori AXA.

Així mateix, els amants del
teatre també tindran el seu espai.
De fet, demà a les 18 h  hi ha dues
representacions. Per una banda,
Dones Vives presenten l’obra “Pas-
torets cap a Betlem” al Centre Cí-
vic Can Deu. D’altra banda, Teatre
Sarau actuarà al Centre Cívic Joan
Oliver ‘Pere Quart’, amb l’obra
“Todo el tiempo del mundo”, en
què retraten situacions que po-
den passar per la ment de malalts
d'Alzheimer.

COMERÇ DE PROXIMITAT
Enguany, el comerç torna a esde-
venir una peça fonamental en les
festes nadalenques per impulsar un
ampli ventall d’activitats per satis-
fer els gustos de tothom. Fires tra-
dicionals, activitats i música per a
tothom, o la ja tradicional Fira de
Nadal i Reis que pren l’avinguda
Diagonal, entre els carrers Nu-
mància i Gandesa, fins al 5 de ge-
ner. La fira ofereix, a banda de pro-
ductes de proximitat, nombrosos
tallers infantils i familiars.

RACONS DE BARRI
Conèixer els secrets dels espais
que visites sempre és una forma

divertida de dinamitzar una pas-
sejada. Amb aquest objectiu, les
Corts continua un any més amb
la iniciativa de les rutes pels tres
barris del districte, i així, desvelar
alguna de les seves peculiari-
tats. Unes rutes accessibles que
avisant amb cinc dies d’antelació
a ruteslescorts@gmail.com ofe-
reixen llengua de signes . La ruta
de Pedralbes serà els dies 23 i 30
de desembre a les 11.30 h. Les
Corts tindrà la ruta els dies 23 i 29
de desembre a les 17 h. Per aca-
bar, La Maternitat i Sant Ramon
durà a terme una ruta el dia 22 de
desembre a les 17 h i l’altre, el 5
de gener a les 11.30 h. Per a to-
tes les rutes cal haver reservat
prèviament.

CAVALCADA DE REIS
La nit de Reis arriba i la il·lusió
desborda els carrers esperant
que Ses Majestats saludin des de
les seves fascinants carrosses
abans de visitar les llars amb els
regals (o el carbó) que han por-
tat. Aquest any, es donarà la ben-
vinguda als Reis a la plaça Comas
a les 16.30 h, amb un espectacle
familiar, i serà el punt des d’on ini-
ciarà la cavalcada, a les 18 h,
que transcorrerà per les Corts i
Sants, acabant el seu trajecte als
jardins de Can Mantega.

Aquest és només un petit tast
de les activitats de Nadal a les
Corts. Per a conèixer-les totes, con-
sulteu la programació al web. 

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Les Corts està vivint un any més amb intensitat les festes nadalenques. Fotos: Ajuntament

4La seu del Districte de les Corts
obre les seves portes i presenta
una oportunitat única per donar
a conèixer les àrees comercials del
territori i, al mateix temps, pro-
porcionar reconeixement a les
associacions locals que impulsen
una oferta comercial diversa i de
qualitat. 

L'exposició, ubicada al Saló ex-
positiu, no només s'adreça als
adults, sinó que també acull als in-
fants i a les seves famílies, amb un
espai de ludoteca i joc. Un espai re-
creat en els carrers i places dels tres
barris de les Corts, que es conver-

teix en una ludoteca per als infants
de 0 a 5 anys. Aquest ambient està
ple de petites botigues i comerços,
oferint un escenari perfecte per al
joc imaginatiu, alhora que fomenta
la interacció familiar i la compren-
sió de la importància del comerç
de proximitat en la vida quotidia-
na dels barris. La ludoteca estarà
disponible a les famílies fins al 4 de
gener, de dilluns a divendres la-
borables, de 16.30 a 18.30 h. És im-
portant tenir en compte que els in-
fants que hi participin han de ser
acompanyats per una persona
adulta.

Ludoteca al Districte

Nadal abraça les Corts
» Fins a una vuitantena d’activitats per a tothom al districte per celebrar l’època nadalenca

» La seu del Districte acull una ludoteca infantil sobre el comerç de proximitat
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Es parla molt del porno.
En els darrers temps,
sobretot hem assistit a
acarnissats debats sobre

com la indústria del sexe en línia
afecta el jovent i modifica les se-
ves conductes sexuals. Un estudi
recent de la Diputació de Barce-
lona assenyala que un de cada
quatre menors ha consumit por-
no abans dels 12 anys. Malgrat tot
això, tendim a pensar que la por-
nografia es fa en països llunyans,
i quan entomem el debat sobre
com millorar la salut sexual dels
joves parlem dels consumidors o
de les seves famílies, no pas de
tota la indústria que hi ha al dar-
rere. Alhora, pensem que tot el
porno és sempre igual: dones i ho-
mes amb cossos normatius prac-
ticant sexe. 

Des del diari Línia hem in-
tentat posar-nos en contacte amb
nombroses persones de Barcelo-
na i de l’àrea metropolitana que es
dediquen a la pornografia perquè
ens expliquin com funciona i quin
pes té aquesta indústria a casa nos-
tra. La tasca, que en un principi
semblava senzilla, ha resultat més
complexa del que ens esperàvem.
Són poques les actrius, actors o di-
rectors que ens han contestat. De
fet, després de setmanes, la sen-
sació que ens queda és de cert si-
lenci. Una part del món del por-
no, el més mainstream, no vol ex-
plicar-se. Només algunes veus
han donat el seu testimoni. Co-
mencem aquest recorregut que va
del porno fet a casa fins a la in-
dústria metropolitana del sexe.  

LA BASE DEL PORNO
La Rita i el Dani viuen a Barcelo-
na i abans de dedicar-se al porno,
amb el nom artístic de Magia
Rosa, feia temps que es gravaven
fent sexe a casa. Va ser amb la pan-
dèmia quan van decidir penjar els
seus vídeos a la xarxa. “Estàvem
acostumades a follar davant d’a-
mistats i gravar-nos era una part
de la nostra sexualitat”, diuen.
“Ho vivim de forma natural i vo-
lem transmetre aquesta naturali-
tat als nostres vídeos”, afegeixen.

Al començament van crear
un compte a Pornhub, una de les
plataformes de vídeos en línia
més importants del planeta, amb
més de 130 milions d’usuaris dia-
ris. “Al principi vam vetar els nos-
tres continguts perquè només es
veiessin fora d’Espanya, i fèiem ví-
deos on no es veia la cara, però
això va durar poc”, afirmen.  “Als
familiars costa més explicar-ho”,
diuen per afegir que “has de ser
conscient que, si et dediques a
aquesta feina, tard o d’hora tot-
hom t’acabarà veient”. 

Més tard, Magia Rosa va crear
un perfil a Onlyfans, una plata-
forma en la qual pengen vídeos ex-
clusius per als 200 subscriptors
que tenen. Cada subscriptor paga
aproximadament cinc euros i mig
mensuals i la Rita i el Dani es com-
prometen a penjar dos vídeos a la
setmana. “També ens demanen ví-
deos personalitzats, com per ex-
emple follant amb botes”, diu la
Rita. “Depenent dels minuts pot

ser un preu o un altre”, puntualitza
per afegir que el màxim que han
cobrat per un vídeo a demanda ha
estat 300 euros. Alhora, assenya-
len que s’han negat a fer contin-
guts, com quan els van demanar
un vídeo “racista” o practicar “la
pluja daurada”. “Hi havia un usua-
ri que volia un vídeo per 20 euros
on, mentre jo conduïa fent trom-
pos amb el cotxe, féssim  sexe...
Vam dir-li que no!”, recorda la Rita
amb humor. 

Actualment, són presents a

plataformes com Xvideos o
Xhamster, i tenen algun vídeo
amb més de 5 milions de visites.
“Els vídeos d’exteriors es mo-
uen molt”, diu el Dani, que és qui
porta el màrqueting de Magia
Rosa. Guanyen una mica més de
2.300 euros al mes, la meitat
dels quals provenen de les sub-
scripcions i l’altra del cobrament
per visites a les plataformes, però
també han gravat amb produc-
tores independents com Lustery,
que els va pagar 1.200 euros.

No obstant això, tenen un
projecte més trencador i ètic.
“Amb el col·lectiu Sexual Riot vo-
lem fer un porno amb sexe menys
heteronormatiu, una estètica cui-
dada i tutorials de sexe”, expli-
quen. “Volem mostrar, per ex-
emple, què passa quan l’home
no té una erecció en una escena”,
diu el Dani. 

PORNO ÈTIC
Parlar de porno ètic a Barcelona és
parlar de la directora Erika Lust.

Aquesta artista d’origen suec és
una de les pioneres del porno fe-
minista, un producte audiovisual
que es desmarca dels rols de gè-
nere i de la violència masclista que
sovint trobem al porno mains-
tream. “Es tracta d’un porno que
assegura que allò que estàs veient
es va fer respectant les condi-
cions laborals i que tots els invo-
lucrats seran compensats”, ex-
plica Lust en declaracions al Línia.
També vol dir fer porno amb el
“consentiment” previ dels actors

La Rita i el Dani es van començar a dedicar al món del porno durant el confinament per la pandèmia. Foto: Joanna Chichelnitzky

Intentem entendre com funciona el món de la pornografia a Barcelona i la seva
metròpoli de la mà de la Rita i el Dani, dos amics que viuen de fer vídeos sexuals,
i d’Erika Lust, la directora establerta a la capital catalana i pionera del cinema ètic
per a adults. Tot plegat mentre la ciutat ja competeix amb Praga o Los Angeles.

Barcelona, capital
europeadelporno
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n El sexe encara és tabú. No se’n
parla. Davant d’aquest silenci, i grà-
cies a les noves tecnologies, la porno-
grafia s’ha convertit, per a molts me-
nors, en la manera que tenen d’edu-
car-se sexualment. “La manca d’edu-
cació sexual impartida per part d’ins-
titucions públiques fa que molta gent
acabi adquirint aquests coneixe-
ments del porno”, afirma la directora
de cinema per a adults Erika Lust.
Malgrat això, segons el seu parer,
aquesta no hauria de ser la funció del
cinema eròtic i sexual. “La pornogra-
fia està feta per a l’entreteniment, per

gaudir i explorar la teva sexualitat,
però no com a eina d’educació sexu-
al”, apunta. 

Sigui com sigui, el jovent s’educa a
través de la pornografia que veu a
plataformes com Pornhub o Xvideos.
“Hi ha tota una generació que ha
crescut veient pornografia mains-
treamdes de petits”, lamenta la sexò-
loga Montse Iserte. Es refereix a un
porno on “les pràctiques vexatòries
cap a la dona i els cossos poc realistes
han sigut les úniques opcions”.

El consum sense alternativa d’a-
questa mena de pornografia, segons
el seu punt de vista, fa que els usuaris
cada vegada necessitin veure vídeos
“més extrems per poder tornar a exci-

tar-se”. Així, quan els joves tenen
sexe, per arribar a l’orgasme voldran
reproduir aquestes pràctiques.

Tanmateix, no tota la responsabi-
litat la tenen les plataformes. En
aquest sentit, la pregunta incòmoda
que es formula la Rita, de Magia
Rosa, hauria de fer-nos reflexionar:
“Què és primer, la fantasia o el por-
no?” És difícil de respondre. “Les per-
sones que veuen una violació potser
s’han excitat amb això abans de veu-
re aquesta mena de vídeos”, assenya-
la. En la mateixa línia, Iserte afirma
que  “la indústria produeix el que la

gent consumeix, i com que la gent
consumeix pornografia gratuïta que
és vexatòria difícilment es produirà
una altra pornografia”.

És per tot això que Lust reclama a
les institucions que “replantegin el
tema per tal de poder oferir, des de
ben joves, una completa educació se-
xual”. De fet, ella treballa en el projec-
te The Porn Conversation, que propo-
sa eines a educadors i famílies per po-
der parlar obertament sobre sexuali-
tat i pornografia amb els joves. Per al-
tra banda, des de Magia Rosa afirmen
que, encara que “potser és llunyà”, se-
ria interessant plantejar que “la Ge-
neralitat de Catalunya invertís en el
porno local i educatiu”.

Sexe i educació

i les actrius. “El meu equip i jo ens
hem d’assegurar que cada rodat-
ge sigui un entorn de sexe segur on
els performerspuguin explorar la
seva sexualitat d’una manera cò-
moda i relaxada”, diu Lust. Per a
la sexòloga i darrera portaveu del
Saló Eròtic Montse Iserte, aquest
porno, que és “minoritari”, vol
trencar “els rols de gènere i la de-
sigualtat, tot optant pel respecte,
el desig, la variació de cossos i d’e-
dats i amb escenes més realistes
i diàlegs creïbles”. 

Gairebé es podria dir que
aquesta tipologia de pornografia
va néixer amb la directora sueca
i a Barcelona. Tot va començar
quan Lust, aleshores estudiant, es
va traslladar a la capital catalana,
l’any 2000, i va iniciar els seus es-
tudis de cinema. Quan li van en-
carregar fer el seu primer curt-
metratge, va sentir la necessitat de
fer una pel·lícula porno segons el
seu gust i els seus valors, i mos-
trant “la importància del plaer fe-
mení”. Així va néixer The Good
Girl, un curt que ironitza sobre el
mite pornogràfic dels repartidors
de pizzes. “Barcelona em va donar
la llibertat creativa per començar
a fer cine per a adults, sobretot pel
fet que aquí la gent és molt ober-
ta de ment i sexualment positiva”,
explica Lust. Així doncs, afegeix,

va sentir que la ciutat catalana era
“el lloc ideal”, perquè oferia l’o-
portunitat perfecta per donar vida
a una petita productora de porno
ètic i feminista que va rebre el nom
de la mateixa directora.

Avui dia, el projecte compta
amb una sòlida base d’usuaris “als
Estats Units, Alemanya, Espa-
nya, el Regne Unit i França”.  Així
mateix, està conformada per tres
plataformes que s’adrecen a tres
tipus de públic. A Xconfessions
cada mes seleccionen dues fanta-
sies sexuals relatades pels usuaris
per convertir-les en curtmetratges;
a Lust Cinema es prioritzen les his-
tòries amb tractament cinemato-
gràfic; i, finalment, Else Cinema
ofereix vídeos i fotos eròtiques a
demanda. 

INDÚSTRIA INTERNACIONAL
En realitat, el porno ètic i inde-
pendent, com és el cas de Magia
Rosa o Erika Lust, és una raresa
dins del mercat del sexe en línia.
Gran part del porno que es con-
sumeix al món es troba a grans
plataformes de vídeos gratuïts
com Pornhub, Youporn o Xvideos.
El que molts usuaris no saben és
que aquestes plataformes estan en
mans d’unes poques empreses. La
companyia canadenca amb seu a
Luxemburg Mind Geek està al

El Dani i la Rita poden
arribar a guanyar al
voltant de 2.300 euros
al mes i tenen vídeos
que sumen uns 
cinc milions de 
visites a les grans 
plataformes online 

darrere de Redtube, Youporn i
Pornhub i és propietària d’algunes
de les productores de cinema per
a adults generalista més impor-
tants del planeta, com Digital
Playground. Per altra banda, la
txeca WGCZ Holding domina
Xvideos i XNXX. Aquestes ma-
teixes firmes han estat acusades
d’albergar pornografia infantil o
d’abusos sexuals. En aquest sen-
tit, Lust alerta que “prioritzen el
contingut comercial i poc divers i
ètic” i que tenen un impacte en els
creadors independents.

És aquí on Barcelona té un pes
notable que li ha fet valer el títol de
capital europea del porno. El
2019, un estudi de Xhamster –la
tercera plataforma de porno més
important de la xarxa– va quali-
ficar la ciutat com un lloc a l’alça
per fer-hi porno en detriment
d’altres ciutats com Praga o Los
Angeles: “Gràcies al baix cost de la
vida i a la relativa escassetat de lleis
sobre la nuesa pública, Barcelona
s’ha convertit en la capital europea
del porno, amb cada cop més
pel·lícules rodades a la ciutat i més
empreses que s’hi estableixen”.
L’informe, a més, afirmava que el
fet que Ada Colau, quan era al-
caldessa, hagués donat suport a les
treballadores sexuals feia que la
ciutat fos molt adient per a la in-

dústria. Sigui com sigui, només cal
visitar una pàgina web com Porn-
hub i buscar “Barcelona” per des-
cobrir com són de comuns les es-
cenes pornogràfiques que es roden
a la ciutat. Alhora, aquest auge s’ha
estès per altres municipis com Ba-
dalona, on s’hi han gravat escenes
de la productora Las Folladoras,
una filial de l’empresa Letsdoeit,
amb seu a Suïssa. Per altra banda,
també s’han fet rodatges a les
platges de Sitges i, des de fa uns
anys, Cornellà és la capital del por-
no mundial durant uns quants
dies amb el Saló Eròtic.

Tanmateix, tot això no ve del
no-res. Barcelona, gràcies a la
Sala Bagdad, fa temps que és re-
coneguda com una de les capitals
del sexe. Alhora, ha estat bressol
de molts actors i actrius de renom
mundial dins del porno mains-
tream, com Nacho Vidal, Toni Ri-
bas –de Sant Boi–, Max Cor-
tés –de Badalona–o Susi Gala –de
Barcelona. La fama de la ciutat,
doncs, és merescuda, però no
sempre per un porno que vetlla
pels drets ni que es pot considerar
igualitari. 

Un informe de la
plataforma Xhamster
assegura que
Barcelona està
desbancant ciutats
com Los Angeles o
Praga com a capital 
del porno mundial

Algunes veus de la indústria del porno ètic reclamen
més educació sexual al jovent i una implicació 
més gran de les institucions en aquest terreny

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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NADAL4Nadal és, sens dubte, el
període de consum per excel·lèn-
cia i el comerç local ja ha comen-
çat a notar els seus efectes. Tot i
que encara falten dies per co-
mençar a obrir els regals, al llarg
del Pont de la Puríssima les ven-
des es van intensificar. Així ho
mostren les primeres dades dels
eixos comercials de proximitat. Per
això el sector ha fet un bon balanç
de l’inici de la campanya comer-
cial nadalenca, amb la previsió que
en els pròxims dies les xifres de
vendes augmentin encara més.

BARCELONA COMERÇ
La Fundació Barcelona Comerç
ha valorat “força positivament”
aquesta arrencada de la campa-
nya. Ho diu el seu president,
Pròsper Puig, en declaracions a
betevé. “Veníem d’un mes de
novembre molt fluix en vendes i
això ha fet que durant el pont ob-
rissin més botigues”, afirma Puig.
Així doncs, davant d’aquest bon
inici, des de l’entitat asseguren

que estan esperançats amb man-
tenir el bon ritme de vendes du-
rant les pròximes setmanes i
fins al dia de Reis.

En aquest sentit, Puig desta-
ca que, tot i que aquests dies ja
s’han fet compres de Nadal, la ma-
joria es fan “de dilluns a diven-
dres”. “Som botigues de proxi-
mitat i els nostres principals
clients són els veïns”, comenta.
Amb tot, assegura que les vendes
dels festius també són destacades
i importants.

BARCELONA OBERTA
En la mateixa línia, l’associació de
comerciants Barcelona Oberta ha
explicat a l’ACNque el pont va anrt
“molt bé” i celebrat l’afluència de
gent que es va veure aquests dies.
Segons Joaquim de Toca, porta-
veu de l’entitat, la combinació
dels llums de Nadal i activitats com
les de música i llum que es fan a
la Casa Batlló fan que el centre si-
gui “molt atractiu” i tot això in-
centiva la gent a comprar.

Davant de tot plegat, el por-
taveu assegura que des de l’enti-
tat són “optimistes”, ja que la gent
està “més animada” amb les com-
pres que el Nadal de l’any passat. 

MILLOR QUE L’ANY PASSAT?
Pel que fa a les vendes que s’es-
peren des d’ara fins al dia de

Reis, el sector fa una bona pre-
visió. En concret, el portaveu de
Barcelona Oberta vaticina que el
creixement serà d’entre l’1 i el 3%
respecte a la campanya del 2022.
Segons de Toca, aquest creixe-
ment serà “petit” a causa de la in-
flació, que afecta sobretot la but-
xaca el client local. 

Amb tot, per la seva banda,
Pròsper Puig, de Barcelona Co-
merç, també assegura en decla-
racions a betevé que, tot i l’aug-
ment dels preus, “la gent farà un
esforç extraordinari i serà una
bona campanya de Nadal”. “Ens
preocupa més el primer trimes-
tre de l’any vinent”, conclou.

L’optimismemarca l’inici deNadal
» Les associacions de comerciants fan un bon balanç de les vendes fetes durant el pont

» Amb aquesta bona arrencada, el sector espera que la campanya sigui millor que la de l’any passat

Una imatge del passeig de Gràcia durant el Pont de la Puríssima. Foto: Blanca Blay/ACN

Entitats | L’Eix Sants-Les Corts celebra el matí nadalenc
Arriben les activitats de Nadal i l’Eix Sants-Les Corts va celebrar el 16 de

desembre el matí nadalenc als jardins Magalí, una jornada dedicada als més
petits amb tota mena d’activitats, a més de fer cagar el Tió durant tot el matí.
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Turisme km0

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

LES CORTS/ Les guerres colonials de Cuba
i les Filipines ens queden molt lluny, però
també formen part de la nostra memòria
històrica. Per aquesta raó, el Districte de les
Corts, amb Cementiris de Barcelona, han
rehabilitat, amb fons provinents de la taxa
turística, el Panteó dels Soldats o Panteó
dels Repatriats d’Ultramar, un mausoleu
projectat el 1902 per l’arquitecte munici-
pal Pere Falqués on es van enterrar els sol-
dats que van lluitar en les guerres colonials
de Cuba i les Filipines i com a conseqüèn-
cia van acabar morint a Barcelona, al Sa-
natori de la Creu Roja. L’homenatge és
especialment solidari perquè és un tribut a
les víctimes d’una guerra que va afectar els
fills de famílies humils.

El monument és de planta quadrada,
d’uns deu metres de costat i consta de qua-

tre departaments on es distribueixen els
nínxols. Es pot accedir als departaments in-
teriors caminant a través de dues escales
que discorren pels laterals i, a través dels
dos primers departaments, s’accedeix als
dos següents. Damunt del monument, just
al centre, s’alça una creu amb inscripcions

que fan referència a les persones repatria-
des que van originar el mausoleu.

INICIATIVA SENSE PRECEDENTS
El 27 d’agost del 1897, l’Alta Junta de Ce-
mentiris va aprovar el projecte de cons-
trucció d’un monument per acollir les
restes dels soldats repatriats d’ultramar,
que en aquell moment encara estaven en-
terrats de forma provisional. Es van exhu-
mar i traslladar a la cripta un total de 725

cossos, que van ser enterrats als nínxols
dels quatre departaments, i el dia 31 d'oc-
tubre del 1904 es va fer la cerimònia d’i-
nauguració del nou espai. 

Aquesta va ser una iniciativa sense
precedents a l’Estat i fruit de l'acord que
va propiciar la Creu Roja espanyola amb
el municipi llavors independent de les
Corts, que va cedir a l’organització un
solar on poguessin ser enterrades les res-
tes mortals dels soldats repatriats que

havien traspassat a conseqüència de la
guerra. 

El mausoleu es trobava fins ara en
males condicions i els tècnics han recupe-
rat la imatge original millorant el seu fun-
cionament i han sanejat les pedres del
monticle central. També s’ha reparat el pa-
viment de la coberta i s’han arreglat les ba-
ranes que envolten la terrassa, mentre que
a l’interior s’ha rehabilitat tot l’espai per eli-
minar patologies per filtracions d’aigua.

SARRIÀ –SANT GERVASI/L’edifici que avui acull el Cen-
tre Cívic Vil·la Florida ha passat per unes quantes vicissi-
tuds al llarg de la història. Originalment, la finca delimitada
pels carrers de Muntaner, Reus, Sant Gervasi de Cassoles
i del Bisbe Sivilla va ser la residència d’unes quantes famílies
de la burgesia catalana: els Santcliment, els Arimon i els
Calvet, entre d’altres. A mitjan segle XX es va convertir en
l’Escola de Puericultura, que es va mantenir en funciona-
ment durant quaranta anys i per on van passar molts pro-
fessionals de l’ensenyament i nombrosos infants. 

Després del tancament, l’edifici va patir un deterio-
rament progressiu, fins que l’any 2004 l’Ajuntament va ad-
quirir la finca i la va transformar en un equipament de bar-
ri. Primer es van rehabilitar els jardins i després es van dur
a terme les obres per convertir la Vil·la Florida en nou cen-
tre cívic de Sant Gervasi. La reforma va permetre conservar
l’edifici principal, substituint els afegits no originals per un
cos funcional a partir del primer pis. També es van eliminar
les barreres arquitectòniques i es va millorar la comuni-
cació dels espais interiors amb els jardins.

CIUTAT VELLA/ L’any 1779, el fabricant d’indianes
Pere Vermell va comprar uns terrenys al carrer Jonqueres,
al número 10, per construir-hi un model molt estès du-
rant aquells temps: una casa-fàbrica. L’edifici de tres plan-
tes combinava els habitatges del director i dels tècnics
amb la zona de feina o quadra, tot al voltant d’un pati,
on treballaven 150 operaris en 50 telers. Primer s’hi va
instal·lar la societat Pere Vermell i Cia i, després, al se-
gle XIX, la família Martí. Actualment, a l’antiga casa-fà-
brica Vermell-Martí hi ha un restaurant i apartaments.   

Un homenatge molt sentit
als soldats d’ultramar

Vil·la Florida: una casa burgesa  
que ha fet un gran servei social al barri 

Una casa-fàbrica tèxtil 
just al centre de la ciutat

Va ser la Creu Roja 

qui va aconseguir un 

espai per als soldats de 

les guerres colonials
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

L’EIXAMPLE/ La cúpula és la part més cone-
guda de la Casa Estapé, un edifici ubicat al
número 6 del passeig de Sant Joan que ha
esdevingut un dels emblemes del Moder-
nisme a Barcelona. Però aquesta famosa cú-
pula no estava planificada originalment. Va
ser, més aviat, un bon invent de l’arquitecte
per cobrir un afegit de darrera hora, el taller
de treball d’un artista. 

La Casa Estapé, també coneguda com a
Casa Enric Laplana, el nom del propietari, és
un edifici residencial de cinc pisos més un al-
tell, dissenyat l’any 1907 per Bernardí Marto-
rell i Rius, un arquitecte de l’època ben
influenciat per l’obra d’Antoni Gaudí i Lluís
Domènech i Montaner, i també per la d’artis-
tes centreeuropeus molt populars en aque-
lla època. La seva obra és un paradigma del

modernisme més ortodox que imperava en
aquell moment. S’aprecia en l’ús d’estuc als
primers pisos i de maó vist als pisos superiors,
de pedra a la tribuna del primer pis o en la
decoració de la façana i els volums contun-
dents. També en els esgrafiats florals a la fa-
çana, els treballs de ferro forjat a les baranes
dels balcons o la ceràmica vidriada de colors.

La famosa cúpula és l’acabament per-
fecte d’aquesta obra. Coberta de teules vi-
driades amb forma d’escates de colors blanc
i verd, i rematada per una creu de ferro, fa la
funció de cobrir un altell que no estava pre-
vist inicialment. Va ser un amic de Bernardí
Martorell, el també arquitecte Jaume Berna-
des, qui va demanar-li construir aquest afe-
git per instal·lar-hi el seu taller de pintor. I a
sobre s’hi va col·locar la famosa cúpula. 

La cúpula modernista 
amb una història que sorprèn     

Un gran espai verd rodejarà la
Casa de l’Aigua de Trinitat Vella 

SANT ANDREU/ La Casa de l’Aigua és un tre-
sor prou conegut pels veïns de la Trinitat
Vella i fins i tot de Barcelona, perquè va ser
una part important d'una gran infraestruc-
tura de canalització per millorar la capacitat
de cabal i l'abastiment d'aigua a la ciutat du-
rant el segle XX. Cal recordar que des d’on
avui hi ha el barri de la Trinitat Vella s’impul-
sava l’aigua fins al dipòsit ubicat a l’actual Tri-
nitat Nova, on es clorava i des d’on es
conduïa al nucli antic de la ciutat, inclosa la
Barceloneta. Però avui destaquem la Casa de
l’Aigua perquè molt recentment s’ha aprovat
la remodelació dels entorns de l’edifici, cosa
que convertirà l’antic edifici en un espai verd
de referència al barri millorant-ne l’accessibi-
litat, creant nous recorreguts i un espai de re-
fresc i renovant l’àrea de jocs infantils. 

MÉS ESPAI I UNA ÀREA INFANTIL
La remodelació preveu fer els espais més ac-
cessibles. L’esplanada es conformarà amb un
pendent transitable tant per a vianants com
per als vehicles ocasionals de manteniment,
i es crearan diversos recorreguts amb pavi-
ments accessibles que enllacin amb els altres
espais de l’àrea verda. Pel que fa a la millora
de les connexions, està previst construir una
nova escala que connectarà l’avinguda Meri-
diana amb la parada de bus situada al carrer
Pare Pérez del Pulgar. 

Fruit de la renovació, l’entorn de la Casa
de l’Aigua disposarà d’una nova zona de jocs
infantils que potenciarà el joc amb la natura
amb elements de materials naturals que fo-
mentin les activitats lúdiques d’enfilar-se, llis-
car, fer equilibris i experimentar amb l’entorn.

També es crearà un espai de refresc, d’uns
cinquanta metres quadrats, dissenyat amb la
complicitat de les entitats del barri, que re-
cuperarà íntegrament la font-brollador de la
Casa de l’Aigua, que ara mateix no funciona. 

La Casa de l’Aigua va ser construïda per la
companyia pública municipal barcelonina Ai-
gües de Montcada entre els anys 1915 i 1919,
després que una epidèmia de tifus causés
una gran mortaldat el 1914  a causa de la con-
taminació de l’aigua. Entre el 2007 i el 2013,
l'Ajuntament  va dur a terme una reforma del
conjunt patrimonial, que està format per l’es-
tació de bombeig, a la Trinitat Vella, la galeria
subterrània que travessa l’avinguda Meri-
diana i l’estació receptora i planta de tracta-
ment, amb capacitat per a 10.000 metres
cúbics d’aigua, al barri de la Trinitat Nova.

La darrera masia
de Nou Barris
per rehabilitar  

La masia de Can Carreras, al Parc
Central de Nou Barris, és un dels
últims records de com era la vida a
Barcelona abans de la industrialit-
zació. Està previst que l’edifici es
transformi en un nou equipament
per al barri, concretament en una
escola bressol, però les obres
mantindran l’aspecte de l’última
gran masia que queda a Nou Bar-
ris pendent de rehabilitació. 

UNA MASIA MOLT FÈRTIL
La ubicació de la finca, damunt
d’una mina d’aigua procedent
de Collserola, fa pensar que Mas
Sala, el primer nom que se’n con-
serva, devia ser una masia molt
productiva en l’antiguitat. Lluís
Guarro i Casas, un conegut fabri-
cant de paper, la va adquirir al
segle XIX i li va donar el seu nom
actual, Can Carreras. L’any 1914
hi van arribar els masovers Josep
Mompart i Rita Estadella, que
van recuperar el seu esperit agrí-
cola original, substituint les flors
i els arbres fruiters per vinyes, ce-
reals, garrofes, verdures i horta-
lisses. Després de la guerra, la
finca, que limitava amb l’actual
passeig de Valldaura, la plaça de
Karl Marx i, pel sud, amb el tor-
rent de Can Peguera, es va par-
cel·lar i vendre, i els camps es van
convertir en un grup de cases,
conegudes com el barri de Can
Carreras, ara desaparegut. Final-
ment, als anys noranta, es va ex-
propiar l’edifici per incorporar-lo
al Parc Central de Nou Barris.

Nou Barris
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CULTURA POPULAR4L’any 1998, les icò-
niques figures que coronen la Casa Milà
passaven a formar part de la imatgeria fes-
tiva barcelonina convertides en gegants.
Naixien així els Gegants de la Pedrera,
creats per l’artista Toni Mujal per encàr-
rec de la propietat de l’edifici, l’Obra So-
cial de Catalunya Caixa (ara, Fundació Ca-
talunya-La Pedrera). En aquell moment,
ja fa 25 anys, Karen Mejía no havia tre-
pitjat mai Barcelona. Actualment, en
canvi, aquesta dona nascuda a l’Equador
és l’ànima de la colla que fa ballar aquests
gegants tan gaudinians.

Recapitulem. Els Gegants de la Pedrera
van ser concebuts més per ser exposats que
no pas per sortir a ballar. Per aquest mo-
tiu, durant molts anys van ser força inac-
tius i van passar temporades llargues
tancats. El 2011, però, el seu creador els va
restaurar per fer-los més fàcils de portar.
Va ser gràcies a l’impuls i al finançament
de la Coordinadora de Geganters de Bar-
celona, entitat a la qual, a partir d’ales-
hores, la fundació propietària dels Gegants
de la Pedrera els en va cedir l’ús.

La Coordinadora de Geganters,
doncs, va assumir l’activitat i el mante-
niment de les figures vinculades a la

Casa Milà. Però va ser només durant
vuit anys, ja que, el 2019, es va crear la
colla pròpia d’aquests gegants, l’Asso-
ciació d’Amics i Amigues dels Gegants
de la Pedrera. Tot i ser una entitat jove,
avui dia ja supera la seixantena d’inte-
grants, en bona part gràcies a Karen Me-
jía, que n’és la presidenta, i a Dani Co-
dina, el cap de colla.

CULTURA POPULAR DIVERSA
Tenint en compte que la comunitat es-
trangera no acostuma a estar gaire re-
presentada en les entitats de cultura po-
pular, el cas de Mejía, que en presideix
una, és excepcional. Conscient d’això,
ha intentat canviar les coses des que for-
ma part dels Gegants de la Pedrera. “Veia
que era un món una mica tancat i troba-
va que això no tenia sentit. Si es vol do-
nar a conèixer la cultura popular, cal ob-
rir-la a tothom”, subratlla Mejía. Ara, ce-
lebra, “hi ha més diversitat” a la colla, amb
membres del Senegal, Itàlia, Rússia i
l’Argentina. “La integració és una obligació
moral de la nostra associació”, deixa clar
aquesta dona, que també participa en els
Castellers de Barcelona i la Cabrònica del
Nord, la colla de diables del Fort Pienc.

Uns gegants 
sense fronteres
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TEATRE4Sant Antoni és un barri amb
una tradició teatral molt arrelada. El
grup El Triangle, fundat l’any 1981, és un
dels màxims exponents d’aquest vincle
entre el barri i les arts escèniques, però
hi ha altres projectes veïnals que miren
d’acostar a tothom la passió per actuar.
Un d’aquests és el grup de teatre de l’As-
sociació Veïnal de Sant Antoni, creat ara
fa dos anys i dirigit per Aïda Bosque.

Durant la tardor del 2021, quan la
pandèmia ja permetia fer activitats
però encara les condicionava força, di-
versos veïns van voler tornar a fer tea-
tre. Havien estat integrants del grup de
teatre del Centre Cívic Cotxeres Borrell,

que amb la crisi del coronavirus es va
aturar, i van decidir formar un nou grup
que assagés al local de l’AV de Sant An-
toni. Aïda Bosque, filla d’una de les im-
pulsores del nou grup, es va oferir
com a directora, aprofitant la seva ex-
periència fent i ensenyant teatre. I així
va començar tot.

Actualment, són set els membres que
formen el grup. “Tres dels integrants són
persones que no havien fet mai teatre”,
destaca Bosque. Per a ella, això és una
bona notícia, perquè vol dir que la ini-
ciativa és capaç d’animar la gent a en-
dinsar-se per primera vegada en el món
del teatre. Pel que fa a la mitjana d’edat,
hi ha un noi que està en la vintena que
s’hi ha afegit aquest any, mentre que la
resta superen els cinquanta anys.

Un grup de teatre
per acostar a tothom
la passió per actuar

L’aniversari 
de la Nollegiu

col·lapsa el carrer

LITERATURA4El 27 d’octubre del 2013,
obria al número 20 del carrer de l’A-
mistat una nova llibreria, la Nollegiu.
L’àmplia oferta d’activitats que acollia
la botiga i la bona rebuda per part del
veïnat van fer que el primer local que-
dés petit al cap de dos anys, havent-se
de traslladar el 2015 al carrer de Pons
i Subirà, número 3. Precisament, aquest
carrer va ser l’escenari, el passat 29 d’oc-
tubre, de la celebració del desè aniver-
sari de la llibreria del Poblenou.

L’acte va ser tota una festa i va
comptar amb la presència d’una se-
tantena d’autors. Veïns i clients, per des-
comptat, tampoc es van voler perdre
l’esdeveniment: “Des de les onze del
matí fins a les dues del migdia van pas-
sar per aquí unes mil persones”, destaca
el llibreter i fundador de la Nollegiu, Xa-
vier Vidal. Tanta va ser l’afluència a Pons
i Subirà que algú va dir a Vidal que el
carrer havia quedat col·lapsat. Aquest,
justament, era el seu objectiu: “Que la
cultura col·lapsés el carrer per un dia”.

Nollegiu va obrir una segona lli-
breria al Clot l’any 2019, situada al nú-
mero 588 del carrer de València i que
celebrarà el quart aniversari el 17 de de-
sembre. Una altra festa.

Foto: Nollegiu

Culturade Barri Espai Línia | Cicle ‘Cultura de Barri’
L’Espai Línia acull durant aquest mes de desembre el cicle

Cultura de Barri després d’una prèvia en forma de conversa amb
el regidor Xavier Marcé. Tota la informació, a espailinia.cat.

"Tres dels integrants són
persones que no havien 
fet mai teatre", destaca 
la directora Aïda Bosque

L’òpera arriba als eixos comercials 
del districte de Nou Barris
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çMÚSICA4La Fundació Barcelona Co-
merç va engegar el 3 de novembre la pro-
gramació d’una sèrie d’actuacions gra-
tuïtes d’òpera a determinats comerços de
Nou Barris. Així, tothom a qui li agradi
aquest gènere musical podrà gaudir de
sis actuacions a tot el districte fins al 2
de gener del 2024.

Els recitals s’aniran fent de manera
esglaonada durant els dos mesos de la
iniciativa i agrupats per eixos comercials.
Sempre tindran lloc de dos quarts de sis
de la tarda a dos quarts de nou del ves-
pre a diferents comerços, excepte al
Turó de la Peira, on s’avançarà l’horari:
aquí es faran de les cinc de la tarda a les
vuit del vespre, mitja hora abans.

El primer concert es va celebrar el 3
de novembre a l’Eix Nou Barris i la se-
güent actuació va ser el 17 de novembre
a l’Eix Fabra Centre-Entorn Virrei. La
programació continuarà el 22 de de-
sembre, quan es faran dues actuacions a
Roquetes i a la Zona Nord. Finalment,
l’Òpera al comerç de Nou Barris s’acabarà
el 2 de gener del 2024, també amb ac-
tuacions a dues zones: a la Trinitat Nova
i al Turó de la Peira.

Es tracta d’una iniciativa que apos-
ta per la fusió del comerç i de la cultu-
ra, traslladant la posada en escena dels
grans teatres a les botigues de proximi-
tat de la ciutat; espais de comerç, però
també de veïnatge i de cultura.
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Esports Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE visita el Rayo Majadahonda FS 
El conjunt de Robert Caneda visitarà el pròxim dissabte 23 de desembre el Rayo 

Majadahonda FS, en partit corresponent a la 15a jornada de la Primera Divisió. L’AE 
Les Corts-UBAE hi arribarà després de guanyar per 3-2 l’FSF Móstoles el passat dia 16.

Els pavellons esportius són tem-
ples d’emocions i energies, i
n’hi ha alguns que, per les seves
dimensions i característiques
tècniques, també permeten ce-
lebrar concerts. José María
Sanz, Loquillo (Barcelona, 1960)
és un privilegiat que ha pogut
gaudir de la connexió amb el pú-
blic des de la pista, com a bas-
quetbolista, i des de l’escenari,
com a icona del rock. “Un matx
i una actuació tenen molts punts
en comú. Et diré més: per a mi
una banda de rock és un equip
de bàsquet. Si un equip trans-
met, l’energia que es genera
amb el públic és similar a la d’un
concert. El grup ha de tenir
vincles reconeixibles, basquet-
bolistes amb un do i un entre-
nador especial”, assegura el bar-
celoní, del barri del Clot. 

El bàsquet és la seva escola de
vida i al CB Grup Barna, amb la
pissarra de Germán González, és
on va rebre les primeres classes.
Va patir decepcions, com quan la
Penya i el CB l’Hospitalet no el
van voler després de fer-hi les
proves d’accés o el CD Mataró va
prescindir d’ell “just” a l’inici
del curs. Guanyen, però, les
anècdotes, els valors i els apre-
nentatges. Al CE Laietà Loquillo
va ser una esponja de José An-
tonio del Río Chinche, mentre
que al desaparegut Colegio Alpe,
que estava ubicat a l’avinguda
Gran Via de les Corts Catalanes
579  –en aquells temps anome-
nada avenida Jose Antonio Pri-
mo de Rivera–, creixeria molt
com a jugador i Epi –Juan An-
tonio San Epifanio– li regalaria,
sense saber-ho, el que acabaria
sent el seu nom artístic. 

LA CONNEXIÓ AMB AÍTO
“En un campionat d’Espanya em
va llençar la pilota amb tanta
força que em va tombar a terra.
Epi se’m va apropar i em va dir:
‘Ja no ets un ocell, ets un Loqui-
llo’”, recorda el cantant. Després,
al Cotonificio [l’actual Círcol de
Badalona], connectaria molt amb
Aíto García Reneses, que sovint el
portava a casa en cotxe després de
l’entrenament perquè molts cops
només podia tornar al Clot en
transport nocturn. “A l’Aíto mai li
va importar que jo fos un rebel
amb caçadora de cuir”, confessa. 

Loquillo penjaria les botes al
conjunt badaloní, malgrat els in-
tents del seu últim entrenador,
Manel Comas, el Xèrif, perquè no
deixés el bàsquet per la música. A
cada concert té molt present la tàc-
tica del conill que aplicava Comas
als seus equips: “Has de mantenir-
te a prop del rival fins al tercer
quart, i quan arriba el final, anar-
hi amb tot. No falla mai!”. 

Feia molt de temps, “massa
temps”, que el cantant tenia al cap
patrocinar un equip de basquet-
bol, com va fer en el seu moment
amb l’EASO Basket. El seu gran
amic Roger Esteller, exjugador del

Barça o del Bàsquet Manresa, li va
proposar que l’entitat fos el Bàs-
quet Femení Sant Adrià, que es-
tava buscant patrocinador. 

“En Roger em coneix bé i sa-
bia que aquest club encaixava
amb la meva manera de ser. Soc
audaç i valent, i,  sincerament,
no vaig dubtar a donar suport al
projecte. És important relacio-
nar la teva marca amb uns valors
que puguin sumar a la societat
i el bàsquet té un impacte social
i cultural en l’entorn. El futur és
femení i qui no ho tingui clar no
sap on viu”, defensa Loquillo,
nou patrocinador del primer
equip, de Super Copa, i del jú-
nior A del conjunt adrianenc. 

“De seguida va haver-hi sin-
tonia i química entre les dues
parts i vam arribar a un acord fa-
vorable. Comptar amb una ico-
na del rock com Loquillo i el seu
equip és una notícia extraordi-
nària per a nosaltres, i la reper-
cussió mediàtica que està te-
nint la seva arribada és molt lò-
gica”, intervé, orgullós, el presi-
dent Pepe Aneas. 

Des del primer moment, el
cantant i el seu grup de treball
han volgut anar “mà a mà amb
el club en tots els aspectes”.
“Comencem aquest projecte
amb ambició, compromís i il·lu-
sió”, exposa l’artista. “Cada any
farem una revisió i una valora-
ció de quins són els objectius que
volem conjuntament i quines
són les necessitats per assolir-
los”, intervé Aneas. El logo de
Loquillo ja és ben present al
Marina Besòs i a les samarretes
de joc, dessuadores amb caput-
xa o sense, una motxilla, un pa-
rell de models de gorra... Són
productes per a fans del club, del
bàsquet i del cantant barceloní
amb un disseny molt atractiu.  

Aquest fixatge és la recom-
pensa merescuda per a un Bàs-
quet Femení Sant Adrià que en
els últims anys, i per manca de
suport privat, ha hagut de re-
nunciar a dos ascensos (el segon
a Lliga Femenina l’any 2020 i un
altre a Lliga Femenina Challen-
ge l’any 2021). “Quan vam perdre
la nostra plaça a Lliga Femenina
[2019] tenia clar que no hi tor-
naríem mai sense la seguretat
d’un patrocini privat o d’algú
que valori i vulgui invertir en el

projecte.  No podem dependre de
les ajudes institucionals perquè
no t’arriben dins el termini i la
forma escaient que necessites”,
enraona el president del club.   

El passat 12 de novembre es
va anunciar el patrocini des-
prés de la victòria per 56-51
contra el CBF Cerdanyola, en la
vuitena jornada de la Super
Copa. Durant el matx, les lones
amb el logotip de Loquillo esta-
ven tapades. “Vam intentar que
fos una sorpresa fins a l’últim
moment, però quan ell va arri-
bar, amb el matx en joc, la gent
ja s’ho va olorar. Li vam fer un

vídeo en què Loquillo sortia ju-
gant i amb la cançó El Rey de
fons. El seu discurs va ser im-
pecable. Es nota que és un ar-
tista”, exposa Aneas. 

TRANSMETRE MÀGIA
Potser els artistes necessiten te-
nir els ulls d’una criatura per sor-
prendre’s per les coses com si les
visquessin per primer cop i po-
der transmetre aquesta màgia al
públic. “Vaig sortir molt feliç
del pavelló perquè m’agrada tor-
nar-li al bàsquet allò que em va
donar, com l’orgull, l’esperit de
superació, el fet de creure en tu
mateix i aportar sempre el millor
de tu en benefici del grup”, com-

parteix Loquillo, que durant el
seu discurs al Marina Besòs es va
mostrar ambiciós i proper: “Soc
un xicot molt competitiu que l’ú-
nic que vol és traslladar-vos que
em tindreu a la vostra disposició
sempre que vulgueu”.  

“La meva intenció és poder
ajudar el club el màxim temps
possible i sempre que sigui pos-
sible. Estem molt il·lusionats de
formar part del projecte”, conti-
nua el cantant, a qui li encanta fer
símils amb el bàsquet. “Abans de
preparar els meus nous projectes
[musicals], necessito recom-
pondre’m físicament perquè la
temporada 2022-2023, amb més
de 70 ‘partits’, ha estat molt ex-
igent i he sofert una lesió greu
que em va tenir tres mesos fora
de joc”, confessa. També ha pa-
tit la pèrdua de la seva estimada
gata Lulú. “Lulú ha acompanyat
sempre la meva família en els
bons i mals moments, i ens dei-
xa un gran buit. Allà on sigui
sempre estarà amb nosaltres”,
s’emociona.  

“La memòria és l’únic para-
dís del qual no podem ser ex-
pulsats”, defensava l’escriptor
Jean Paul Richter. A Memoria
de jóvenes airados, Loquillo va
retre homenatge a la generació
de bàsquet dels 80 i va rodar el
videoclip amb Epi, Andrés Ji-
ménez, Agustín Cuesta, Nacho
Solozabal, Manolo Flores i Ja-
vier Mendiburu. Es planteja ara
escriure una cançó sobre el Bàs-
quet Femení Sant Adrià i gravar
el videoclip al Marina Besòs i en
espais de la ciutat? “No em do-
nis idees...”, respon, divertit.  

Toni Delgado
LES CORTS

El suportd’una iconadel rock
» Loquillo es converteix en el patrocinador del sènior i del júnior A del Bàsquet Femení Sant Adrià  
» “Per a mi una banda de rock és un equip de bàsquet”, exposa el cantant, exjugador del CE Laietà

“El meu amic Roger
Esteller sabia que el club
encaixava amb la meva
manera de ser”, celebra

“De seguida va haver-
hi sintonia entre les
dues parts”, exposa el
president Pepe Aneas

Loquillo durant la seva presentació com a nou patrocinador del Bàsquet Femení Sant Adrià i la samarreta del club. Fotos: Manel Expósito 
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Arriba la versió teatral de Napalm al cor,
novel·la de Pol Guasch i Premi Anagrama
2021. Ara, el dramaturg Oriol Puig Grau
l’ha adaptat per als escenaris, amb la jove
direcció de Guillem Sánchez. Napalm al
corexplica les vivències d’un noi que ha
crescut en una zona militaritzada i que ha
estat marcat per la precarietat. 

A la Sala Becket fins al 14 de gener.

Teatre

Napalm al cor
Oriol Puig

Ànima és el retorn més esperat d’un
dels grups que han marcat la història re-
cent de la música en català, Sopa de Ca-
bra. Cada tema d’aquest nou àlbum,
que la banda publicarà l’any vinent,
compta amb la col·laboració d’un artis-
ta convidat que la banda considera que
té “ànima”. Sopa de Cabra també ha
anunciat una nova gira de concerts.

Música

Netflix estrenarà el 29 de desembre un
spin-off de la sèrie La casa de papel, ins-
pirat en un dels personatges de la cèle-
bre sèrie, Berlín. El protagonista, l’actor Pe-
dro Alonso, torna a posar-se en la pell d’un
lladre que descriu com un “terrorista
emocional absolut, un sociòpata i un ta-
rat”. Berlínestà escrita per Albert Pintó, Da-
vid Barrocal i Geoffrey Cowper.

Pelis i sèries

Berlín
A. Pintó, D. Barrocal i G. Cowper

Ànima 
Sopa de Cabra

Miró-Picasso
La Fundació Miró i el Museu Picasso sumen forces per expli-

car la relació dels dos genis a través del seu art. La mostra
ofereix 300 obres dels dos artistes que compartien amor per
la poesia, la seva proximitat als cercles surrealistes i l’interès
per la cultura popular. Malgrat les seves diferències, estima-
ven les mateixes coses. La seva relació va començar el 1921,

quan Miró va visitar Picasso a París amb una ensaïmada a
sota del braç. Tota la seva relació posterior és el que mostra
l’exposició Miró-Picasso, que estarà disponible a la Fundació

Miró, al Parc de Montjuïc, fins al pròxim 25 de febrer.  

V I C K Y  L U E N G OQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Santiago Posteguillo recull el testimoni
dels seus anteriors llibres sobre l’antic im-
peri romà amb aquest Maleïda Roma,
una novel·la que aborda la vida de Juli
Cèsar, un dels grans noms de l’antigui-
tat. Aquest llibre és la segona part de
Roma soc jo, un rotund èxit de vendes
i de la crítica que parla dels orígens del
conqueridor de les Gàl·lies.

Llibres

Maleïda Roma
Santiago Posteguillo

|Gangs of Sherwood
L’univers de Robin Hood torna als videojocs a través de Gangs of 
Sherwood, un videojoc disponible per a PS5, PC i Xbox Series X/S.
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Viuen línia

Vicky Luengo (Palma, 1990) ha protagonitzat un
dels moments més durs de l’edició d’enguany de
La Marató de TV3, dedicada a la salut sexual i re-

productiva. L’actriu, coneguda per pel·lícules com
Chavalas, Suro i per sèries aclamades com Anti-
disturbios, va explicar que patia endometriosi,
una malaltia de l’úter que provoca molt dolor i

que dificulta l’embaràs. Luengo, a més, va relatar
una experiència que va tenir amb un ginecòleg
de Barcelona, la qual va titllar de “violència” per

l’actitud del facultatiu envers la seva malaltia i la
seva vida personal. L’actriu també va dir que el

dolor que li provoca la malaltia, que van trigar 10
anys a diagnosticar-li, és “incapacitant” i que li ge-

nera una “pressió psicològica” que no és fàcil de
portar. Amb tot, un testimoni valent que ben se-
gur ajudarà a treure de l’ombra una malaltia que

afecta milers de dones a Catalunya.       

Famosos

Ser una actriu de renom
Ha estat protagonista de pel·lícules com Suro o Chavalas

Conscienciar sobre l’endometriosi 
Ha parlat de la seva experiència amb la malaltia a La Marató de TV3

Ha rebut l’escalf de milers de persones
Molts internautes se solidaritzen amb l’artista
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Aquestes begudes contenen quantitats elevades 
de cafeïna, taurina, vitamines o altres ingredients 

E S T I L S  D E  V I D A

i JOVES 
Les begudes energètiques són begudes no alcohòliques amb
cafeïna, taurina, vitamines o altres ingredients que ofereixen al
consumidor una suposada millora del rendiment i un increment
de l’energia. Van néixer com a estimulants per a un ús puntual,
però amb el temps s’han acabat convertint en un refresc d’ús
habitual entre els joves, i fins i tot entre els infants. El que moltes
famílies desconeixen és que aquestes begudes poden ser perju-
dicials a mitjà i llarg termini. 

Així ho adverteix un estudi de la Universitat d’Oviedo, publi-
cat a la revista Addiction, que destaca que l’alt contingut en ca-
feïna, combinat amb sucres i altres estimulants, pot causar efec-
tes adversos en el sistema cardiovascular, digestiu, endocrí i fins
i tot en la salut mental dels consumidors. 

Els investigadors han avaluat més de 200 estudis en diversos
països del món i denuncien que el 60% dels joves i adolescents
declaren haver consumit en alguna ocasió begudes energèti-
ques. És per això que reclamen als governs mesures legislatives
per reduir l’accessibilitat dels joves a aquests productes i que
s’estableixi una edat mínima per poder-ne consumir.        

Begudes massa energètiques 

Entorn d’un 60% dels joves i dels adolescents 
han consumit en alguna ocasió begudes energètiques

Les claus

La combinació d’estimulants i sucres pot causar problemes
cardiovasculars, endocrins i, fins i tot, afectar la salut mental

Els investigadors demanen als governs que regulin l’accés 
a les begudes energètiques i fixin una edat mínima per al consum
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ADOLESCENTS

EFECTES

ESTIMULANTS

MESURES

CONSELLS PER VIURE MILLOR
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